

## الإجابة

### السؤال الأول

القاعدة القانونية: مصدرها الدولة ، وملزمة بعقوبة قانونية ، غايتها تنظيم المجتمع ( 1.5 نقطة)  
القاعدة الديونتولوجيا: مصدرها الهيئات المهنية، إلزامها تأديبي مهني، غايتها حماية المهنة والمصلحة العامة ( 1.5 نقطة)

### السؤال الثاني

مفهوم استقلالية الجامعة: يعني تمتع الجامعة بالحرية في تسيير شؤونها الأكاديمية، العلمية، الإدارية، والمالية دون تدخل غير مبرر من أي جهة خارجية، مع احترام القوانين الوطنية. (2نقاط)  
الأهمية

حماية الحرية الأكاديمية: ضمان حرية البحث والتدريس والنشر. (0.5 نقطة)  
حماية استقلالية الأساتذة: تمنع التأثيرات السياسية والإدارية على الإنتاج العلمي. (0.5 نقطة)  
تعزيز الابتكار: توفر بيئة آمنة للتفكير الناقد والإبداع. (0.5 نقطة)  
الحفاظ على قدسية المعرفة: تعكس احترام العلم و المعرفة. (0.5 نقطة)

### السؤال الثالث

المرجعية الفلسفية: تعتمد على العقل والتفكير النقدي والقيم الإنسانية العامة وتهدف إلى بناء الإستقلالية الفكرية والسلوك الواعي للطالب. (2نقاط)  
المرجعية الدينية: تعتمد على النصوص الدينية والتعاليم الشرعية تهدف إلى ضبط السلوك وفق قيم أخلاقية ثابتة مثل: الصدق ، الاحترام و المسؤولية. (2نقاط)

### السؤال الرابع

العلاقات الجامعية هي مجموع الروابط والتفاعلات التي تنشأ داخل الجامعة بين الطالب والأساتذة، والإدارة، والطلبة الآخرين، ومختلف الهياكل الجامعية. (1نقطة)  
دورها في النجاح الأكاديمي: تساهم العلاقات الجامعية الجيدة في تحسين التحصيل العلمي من خلال تسهيل التواصل مع الأساتذة، تبادل المعرفة، الدعم البيداغوجي، والانخراط الإيجابي في النشاطات التعليمية. (1نقطة)

دورها في النجاح الاجتماعي: تساعد العلاقات الجامعية على اندماج الطالب اجتماعياً، تنمية روح التعاون، احترام القيم الجامعية، وبناء شخصية متوازنة ومسؤولة داخل المجتمع. (1نقطة)

### السؤال الخامس

حقوق الطالب هي الامتيازات التي تضمن له التعلم، حرية التعبير، والمشاركة في الحياة الجامعية، أما واجباته فهي الالتزامات التي تفرض عليه احترام القوانين، النظام الداخلي، والأساتذة. (1نقطة)

علاقة التكامل بين الحقوق والواجبات كل حق يقابله واجب، فحق الطالب في التعليم يقابله واجب الالتزام بالحضور والانضباط الأكاديمي (1 نقطة)

سبب عدم إمكانية الفصل بينهما

لا يمكن للطالب التمتع بحقوقه دون أداء واجباته، لأن الإخلال بالواجبات يؤدي إلى المساس بالنظام الجامعي (1 نقطة)

الهدف من هذا الترابط : يهدف هذا التلازم إلى ضمان سير حسن للمؤسسة الجامعية وتحقيق بيئة تعليمية قائمة على المسؤولية والاحترام. (1 نقطة)

### السؤال السادس

تُسهّم الممارسات الجيدة في تحقيق أهداف الجامعة من خلال:

- تعزيز جودة التعليم والتكوين وضمان الالتزام بالمعايير الأكاديمية. (0.5 نقطة)
- دعم حرية البحث العلمي وتشجيع الإبداع والابتكار. (0.5 نقطة)
- ترسيخ الأخلاقيات الجامعية والانضباط والمسؤولية داخل الوسط الجامعي (0.5 نقطة)
- تحسين حوكمة الجامعة ورفع كفاءة التسيير والخدمات الجامعية. (0.5 نقطة)

# Answer

## Question One

The legal rule: its source is the State, it is binding with a legal sanction, and its purpose is to regulate society. (1.5 points)

The deontological rule: its source is professional bodies, its obligation is disciplinary and professional, and its purpose is to protect the profession and the public interest. (1.5 points)

## Question Two

The concept of university autonomy: it means that the university enjoys freedom in managing its academic, scientific, administrative, and financial affairs without unjustified interference from any external party, while respecting national laws. (2 points)

### Importance

Protection of academic freedom: ensuring freedom of research, teaching, and publication. (0.5 point)

Protection of professors' independence: preventing political and administrative influences on scientific output. (0.5 point)

Promotion of innovation: providing a safe environment for critical thinking and creativity. (0.5 point)

Preserving the sanctity of knowledge: reflecting respect for science and knowledge. (0.5 point)

## Question Three

Philosophical reference: it relies on reason, critical thinking, and universal human values, and aims to build intellectual independence and conscious behavior in the student. (2 points)

Religious reference: it relies on religious texts and legal teachings and aims to regulate behavior according to fixed moral values such as honesty, respect, and responsibility. (2 points)

## Question Four

University relations are the set of links and interactions that arise within the university between the student and professors, the administration, other students, and the various university structures. (1 point)

Their role in academic success: good university relations contribute to improving academic achievement by facilitating communication with professors, exchanging knowledge, pedagogical support, and positive engagement in educational activities. (1 point)

Their role in social success: university relations help the student integrate socially, develop a spirit of cooperation, respect university values, and build a balanced and responsible personality within society. (1 point)

## Question Five

Student rights are the privileges that guarantee learning, freedom of expression, and participation in university life.

As for duties, they are the obligations that require respecting laws, internal regulations, and professors. (1 point)

The complementary relationship between rights and duties: every right corresponds to a duty; the student's right to education corresponds to the duty of commitment to attendance and academic discipline. (1 point)

Reason for the impossibility of separating them:

The student cannot enjoy his rights without fulfilling his duties, because failure to perform duties leads to undermining the university system. (1 point)

The objective of this linkage: this interdependence aims to ensure the proper functioning of the university institution and to achieve an educational environment based on responsibility and respect. (1 point)

### **Question Six**

Good practices contribute to achieving the objectives of the university through:

- Enhancing the quality of education and training and ensuring compliance with academic standards. (0.5 point)
- Supporting freedom of scientific research and encouraging creativity and innovation. (0.5 point)
- Establishing university ethics, discipline, and responsibility within the university environment. (0.5 point)
- Improving university governance and raising the efficiency of management and university services. (0.5 point)